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 در پایتختتغییر نام ۶ معبر، میدان و پل
اعضــای شــورای شــهر تهــران به 
تغییر نام شــش معبر، میدان و پل رأی 
مثبــت دادنــد. اعضای شــورای شــهر 
تهــران تعدادی از معابر شــهر تهران را 
روی میــز بررســی خود قــرار دادند که 
کمیســیون  رئیس  معدنی پــور،  نرگس 
نام گذاری شــورای شهر تهران، با قرائت 
تغییر نام معابر بر اســاس صورت جلسه 
کمیســیون نام گذاری و تغییر نام اماکن 
و معابــر عمومی شــهر تهــران  گفت: 
نام گــذاری میــدان فاقد نام، بــه نام دو 
براد ر شــهید داوود و هادی توکلی پسند 
در محلــه شــهرری در میــدان معدن 

پیشنهاد می شود.

انتقاد شورا از فیش های میلیونی آب
ناصر امانی در صحن شــورای شهر 
تهران با بیان اینکه شــاهد بدســلیقگی 
شــرکت آبفا بودیم که اقــدام به صدور 
قبض های میلیونی علی الحســاب برای 
مردم کرد که موجی از ابهام و نارضایتی 
رخ داد، گفت: جای سؤال است که اگر با 
تأخیر یک ماهه برای مردم قبض واقعی 
صادر می شد چه می شد؟ و اگر مأموران 
آب با حضور در منازل نســبت به قرائت 
درســت اقــدام می کردند چه می شــد، 
گفت: هیچ دلیلــی برای این اقدام غلط 
قابل قبول نیســت و اگر آبفا مشکل پول 
دارد، چــرا می خواهد از مردم وام بگیرد  
و جور دولــت را مردم بکشــند؟ امانی 
با بیان اینکه همچنین شــاهد هســتیم 
که از اول امســال آیتم آلایندگی هوا به 
عوارض خودروها اضافه شده که نسبت 
به ســال قبل مبالغ ۱۰ برابر اضافه شده 
اســت به گونه ای که خودرویی که سال 
قبل ۱.۵ میلیون تومان بوده، امســال ۱۵ 
میلیون تومان شده اســت، گفت: البته 
شــهرداری تهران به قانــون درآمدهای 
پایدار اتکا می کند، امــا اجرای این مهم 
عــلاوه بر اینکــه نیازمند اطلاع رســانی 
اســت، باید شیوه نامه اجرائی آن هم در 
نظر گرفته شود تا با موجی از نارضایتی 

مردم روبه رو نشویم.

فضای سبز بوستان سرخه حصار شایسته 
تهران نیست

محیط  ســلامت،  کمســیون  رئیس 
زیســت و خدمــات شــهری شــورای 
شــهر تهران گفــت: هیچ نقطــه ای در 
بوستان های تهران نباید دچار تنش آبی 
شــود؛ فضای کنونی پارک سرخه حصار 
شایسته شــهر تهران نیســت و مسئله 
فضای ســبز آنجا باید حل شود. مهدی 
پیرهادی یادآور شــد: گرمای این روزها 
موجب شــده تنش  آبی بــرای آبیاری 
فضای ســبز ایجاد شــود. در چند دهه 
گذشــته بــه ســرخه حصار کم توجهی 
شده اســت. در چیتگر لوله گذاری ها و 
پروژه های دیگر مشکلات این بوستان را 
تاحدودی حل کرده، اما در سرخه حصار 
نیــاز اســت کار جدی تری شــود. البته 
اقدامــات انجام شــده در این ســال ها 
در حــوزه آب رســانی، تصفیه خانه ها و 
انتقال پســاب از قســمت های مختلف 
مؤثر بوده و موجب شده تنش های آبی 

کمتر شود.

تبدیل زندان اوین به موزه و پارک عمومی
عضو شــورای شــهر تهران پیشنهاد 
داد  قبل از انجام مرمت و نوســازی در 
زندان اویــن، در راســتای تفاهم قبلی، 
تفاهمی با قوه قضائیــه انجام و زندان 
اوین تبدیل بــه موزه و پــارک عمومی 
ادامه داد:  شود. جعفربندی شــربیانی 
در دوره ســوم و چهارم مدیریت شهری 
یک تفاهم بین شهرداری و قوه قضائیه 
برای تبدیل زندان قصر و زندان اوین به 
موزه با کارکردهای اجتماعی و فرهنگی 
شــکل گرفت. زندان قصر تغییر کاربری 
داد و در اختیار شــهرداری قرا گرفت و 
تبدیل به موزه شــد. پیشــنهاد می دهم 
قبــل از انجــام مرمــت و نوســازی در 
زندان اویــن، در راســتای تفاهم قبلی، 
تفاهمی با قوه قضائیــه انجام و زندان 
اوین تبدیل بــه موزه و پــارک عمومی 
شــود. این مســئله جــای کار دارد و از 
شــهرداری تهــران خواهــش دارم در 
راستای امور پس از جنگ این کار را هم

پیگیری کنند.

گزارش ۴۶ ماهه حوزه عمرانی تهران در صحن شورا
زیرساخت تهران 

در انتظار بودجه و هماهنگی
شرق: معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران در گزارشی به شورای 
شــهر، از رشد ۱۰برابری بودجه عمرانی در مقایسه با سال ۱۴۰۰ خبر 
داد و از پیشرفت ۹۵درصدی پروژه شوشتری، آماده سازی میدان فتح برای 
افتتاح در تابستان، افزایش آســفالت ریزی و ساخت هزاران پارکینگ جدید 
ســخن گفت. او درعین حال از تأخیرهای ناشــی از نبود کانال های مشترک 
تأسیسات، کمبود اعتبارات برای نگهداری پل ها و لزوم بازنگری در پل های 
مکانیزه انتقاد کرد. برخی اعضای شــورا نیز با تأکید بر حفظ فضای ســبز و 
لــزوم هماهنگی بین حوزه های مالی و عمرانی، درباره عقب ماندگی برخی 

پروژه ها هشدار دادند.
عباس شعبانی در جلسه روز گذشته شورای شهر تهران با ارائه گزارشی 
از عملکرد ۴۶ماهه معاونت فنی و عمرانی شــهرداری تهران با بیان اینکه 
در سال ۱۴۰۰ که کار را تحویل گرفتیم، تنها هزارو ۵۰۰ میلیارد تومان بودجه 
عمرانی شــهر تهران بود، اما از آن به بعد با حمایت مدیریت شهری شاهد 
روند صعودی در بودجه بودیم؛ به گونه ای که بودجه عمرانی در مقایســه 
با ســال ۱۴۰۰، ۱۰ برابر شده اســت، گفت: این موضوع نشــان می دهد که 

ظرفیت های شهر می طلبد که کار عمرانی بیشتری رخ دهد.
او با تأکید بر اینکه ۲۰۵ پروژه عمرانی بزرگ مقیاس داریم که حدود صد 
پروژه باقی مانده که در این دوره مدیریت شهری به افتتاح می رسد، افزود: 
یکی از اقدامات شــهرداری تهران در این دوره، اصلاح و تکمیل تقاطع های 
شــهری بود که ۴۷ پروژه  به افتتاح رســیده و تا پایان دوره باید این عدد به 
۶۰ تقاطــع برســد که ۴۰۰ کیلومتر مســیر مردم را کوتاه می کنــد و اگر این 
تقاطع ها تکمیل شــود، در دو اســتان شمال غربی کشــور یک میلیون لیتر 
کاهش مصرف ســوخت داریم. ۲۹ سال طول کشید که فاصله دو استان را 
کاهش دهند و ۱۲۵ کیلومتر مســیر را کاهش دادند، اما ما در چهار سال با 

تکمیل تقاطع ها ۴۰۰ کیلومتر کاهش مسیر خواهیم داشت.
او با بیان اینکه ۱۳ تقاطع تا پایان سال بهره برداری می شود و از بیش از 
۲۰۰ پویش امید و افتخار حــدود ۶۰ درصد موضوعات مربوط به معاونت 
فنی و عمرانی بوده اســت، گفــت: در تهران بیش از ۵۰۰ کیلومتر شــبکه 
بزرگراهی داریم که در این دوره حدود ۲۷ کیلومتر مســیر بزرگراهی اضافه 
می شــود. در این دوره مدیریت شــهری تهران تقریبا حــدود ۲۰ نقطه گره 
ترافیکــی در حوزه بزرگراهــی دارد که نبود توازن خطــوط ترافیکی علت 
عمده این ترافیک هاســت و در مرحله اول ۱۰ نقطه را اصلاح خواهیم کرد 
که اثر خدمــت در اصلاح این ۱۰ نقطه کمتر از احــداث یک بزرگراه جدید 

نیست و می توان با هزینه کم اقدام مؤثری انجام داد.
شــعبانی با اشاره به اینکه در حوزه جمع آوری آب های سطحی بیش از 
۴۰۰ درصد رشد اعتبار داشتیم، اما باز هم این اعتبار کم است و برای تحقق 
برنامه بلند مدت ۷۰۰ کیلومتری این اعداد کفایت نمی کند، گفت: در سازمان 
عمرانی مناطق پروژه های توســعه شــهری را پیگیری می کنیم و خواهش 
می کنم شــورا دربــاره تجمیع برنامه های عمرانی در شــهرداری تهران در 

راستای کاهش هزینه ها  یاری دهد.
او دربــاره پارکینگ ها در شــهر تهران بــا بیان اینکه بیش از ســه هزار 
پارکینگ در حال ســاخت اســت که ظرفیت پارکینگ های مســقف ملکی 
شــهرداری تهران حدود ۵۰ درصــد افزایش می یابد، اظهار کــرد: در کنار 
پروژه هــای عمرانی شــهرداری تهــران هم زمان پروژه تجمیــع معارضان 
تأسیساتی را انجام داد و متأسفانه تهران کانال تأسیسات شهری ندارد و ما 
حدود ۳۰۰ نقطــه در تهران رفع معارض کردیم که در میدان فتح  دو لوله 
آب باید جابه جا می شــد که دو ســال اجرای پروژه را به تعویق انداخت و 

تقریبا دو هزار میلیارد تومان برای جابه جایی تأسیسات هزینه شده است.
معاون شــهردار تهــران با بیان اینکــه تمرکز ویژه بر روی نگهداشــت 
شــهر داشــتیم، چراکه هزینه ســاخت پل های موجود به قیمت روز ۷۰۰ 
هزار میلیارد تومان می شــود و کافی است ســالانه دو درصد به این پل ها 
رســیدگی کنیم که هیچ وقت این اعتبار را نداشــتیم، گفــت: حدود ۶۰ پل 
نیازمند مقاوم ســازی لرزه ای است که حدود ۴۰ پل مقاوم سازی شده است 
تا براســاس آخرین آیین نامه های جدید باشــد که تصویب شده است، ولی 
اعتبارات ما در این حوزه به شــدت کم است و پل های مکانیزه نیز بر  عهده 
این معاونت قرار داده شده است و زمانی که ما پل ها را تحویل گرفتیم، ۵۷ 
پل خاموش بود، اما حالا به جایگاهی رســیده ایم که تنها سه درصد پل ها 
خاموش است و اساسا پل های مکانیکی سخت عمدتا مورد استفاده افراد 
سالمند هســتند و باید بازنگری درباره حذف برخی از این پل ها انجام شود 

تا خطرات کمتر شود.
شــعبانی درباره وضعیــت آســفالت ریزی در تهران با بیــان اینکه در 
سه ماهه امسال به اندازه کل سال ۱۴۰۰ آسفالت ریزی کردیم، افزود: در این 
دوره مدیریت شهری ۵.۲ میلیون تن آسفالت ریزی کردیم، با این حال باز هم 
احساس کمبود در شهر هســت و باید در برنامه های پنج ساله بعدی شهر 

تهران، تحولی به شهر داد؛ چرا که موجبات رضایت شهروندان می شود.
اعضای شورای شهر گزارش عملکرد معاونت فنی و عمرانی شهرداری 

تهران در صحن شورا را روی میز بررسی خود قرار دادند.
احمــد علوی گفت: حــوزه عمرانی به تنهایی نمی توانــد پروژه ها را به 
ســرانجام برســاند و حتما حوزه مالی نیز باید کمک کند. پروژه هایی وجود 
دارند که سال های سال روی زمین مانده است و نباید به این شکل باشد که 

در جنوب شهر هستند و به اجرا نرسیده اند.
علوی با بیان اینکه بیش از ۱۰ ســال است پل های خیابان خاوران باقی 
مانده اند، تصریح کرد: اگر قرار بود بودجه آن تأمین شود، معاونت مالی باید 
درباره آن توضیح دهد. اگر معارض دارد، باید موارد پیگیری شــود؛ چراکه 
۱۰ سال زمان زیادی برای رفع معارض است. پلی که باید در تقاطع بزرگراه 
شهید محلاتی-بسیج اجرائی شود، سرعت بسیار کمی دارد و باید در طول 
یک تا دو ســال به نتیجه برسد. برای اجرای آن باید همه بخش ها پای کار 

باشند. در برخی مناطق، کار با سرعت بالایی پیش می رود.
او اضافه کرد: دسترســی غربی بزرگراه شهید بابایی نیز مدت ها معطل 
مانــده بــود و باید حل می شــد. تا زمانی که آزادراه شــهید شوشــتری به 
بهره برداری برســد، این دسترســی ها بارهای ترافیکی را از بزرگراه شــهید 

بابایی می کاهد.
ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران، با تأکید 
بر اهمیت حفظ فضای ســبز شهری، اظهار کرد: تذکر داده ام که در انتخاب 
پیمانکاران پروژه های عمرانی  حتما دقت شــود که این افراد و شــرکت ها 

واقعا صلاحیت لازم را داشته باشند.
او افزود: درختان تنها یک عنصر فیزیکی نیستند، بلکه در تلطیف هوای 
تهران، زیباســازی محیط شــهری و بهبود کیفیت زندگی شهروندان نقش 
مؤثری ایفا می کنند، بنابراین باید بررســی شــود کــه جابه جایی این تعداد 

درخت تا چه اندازه برای اجرای طرح های عمرانی ضروری است.
امانــی با اشــاره به چند نمونه عینــی همراه با آمــار و ارقام  گفت: این 
موضوع از جمله نکاتی اســت که انتظار می رود همکاران ما در حوزه های 

مربوطه با دقت بیشتری به آن بپردازند.

نورا حسینی : درحالی که هفته ها از پایان حملات موشکی به تهران 
می گذرد، بسیاری از خانواده های آسیب دیده همچنان در هتل های 
موقت زندگی می کنند و چشم انتظار وعده های مسئولان هستند. از 
خانه های تخریب شده و تاکسی های نابودشده تا آینده ای نامعلوم، 
آنچه باقی مانده، فقط روایت های تلخ شهروندانی است که میان 
آوار، پیگیر حمایت های وعده  داده شــده هستند؛ حمایت هایی که 
هنوز «اگر» و «اما» دارد. یکی از شــهروندان آسیب دیده از حملات 
موشکی به تهران در روزهای اخیر با شرح جزئیاتی از شب تخریب 
منزلــش، وضعیت ناگوار خانــواده اش و بلاتکلیفــی در دریافت 
حمایت های وعده  داده  شــده، خواستار رســیدگی فوری مسئولان 

شد.
 «شــب آخر جنگ بــود. خبر آمد کــه منطقه ۷ هــدف قرار 
خواهد گرفت. وقتی شــنیدیم، وحشــت زده شــدیم. گفتیم فقط 
یک شــب می رویم، فردا برمی گردیم... اما فردا که برگشتیم، دیگر 
چیزی از خانه مان باقی نمانده بود»؛ اینها بخشــی از روایت یکی 
از شــهروندان جنگ زده تهرانی اســت که در جریان حملات اخیر 
به پایتخت، خانه اش در یک ساختمان مسکونی هدف حمله قرار 
گرفت. به گفته او، ســاختمان کناری از مراکز امنیتی بوده و همین 

موجب شده هدف مستقیم موشک قرار گیرد.
او می گوید: «تصاویر خانه ام در چند خبرگزاری منتشــر شــد. 
نمایندگان بحران آمدند و گفتند مســئولیت با ماســت. اما طبقه 
چهــارم خانه مــان به طور کامل تخریب شــده. دیوارها پاشــیده، 
راه پله وجود ندارد. ما پنج نفر بودیم که در این ســاختمان زندگی 
می کردیم. همه چیز از بین رفته. ماشــین مان، وســایل زندگی مثل 

تلویزیون، لباسشویی، یخچال. هیچ چیز باقی نمانده».
این شهروند که به همراه خانواده اش در اسکان موقت مستقر 
شده، درباره وضعیت فعلی شــان می گوید: «الان دو اتاق کوچک 
داریم، گفتند قرار است پول پیش مستأجرها را بدهند، ولی خبری 
نشده. تاکســی ام هم در حمله نابود شد. با آن کار می کردم. قول 
دادند خسارت ماشین های آسیب دیده را می دهند، ولی هنوز چیزی 
مشــخص نیســت». او ادامه می دهد: «به برخی همســایه ها که 
خانه شان کامل تخریب شده گفته اند ۲۵۰ میلیون تومان می دهند. 
امــا این مبلغ اصلا با واقعیت زندگی ما همخوانی ندارد. ما با پنج 
نفــر در خانه ای زندگــی می کردیم که به کلی از بین رفته اســت. 
بعضی ها برآورد خســارت را حتی ۲۰۰ میلیون اعلام کرده اند، اما 
اسباب خانه ما خیلی بیشتر می ارزید». این شهروند ضمن گلایه از 
بی اطلاعی از روند رســیدگی و فقدان شفافیت  می گوید: «ما فقط 
می خواهیم بدانیم چه کســی پاسخ گو اســت؟ قرار بود حمایت 

شویم، اما جز وعده چیزی ندیده ایم».
یکی دیگــر از خانواده هــای جنگ زده می گویــد نمی دانیم تا 
چــه زمانی می توانیم در این هتل بمانیم و گفته شــده مبلغی به 
عنوان ودیعه دریافــت می کنیم. رقمی حــدود یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون تومان همراه با ۳۰ میلیــون تومان اجاره ماهانه به مدت 
یک سال به ما پرداخت می شــود،  اما باید اجاره نامه رسمی ارائه 
دهیم. نظام مهندســی هم به ســاختمان آمده و حکم تخریب را 
صادر کرده است. بنیاد مسکن هم تأیید کرده، اما گفته اند تا بودجه 
توســط هیئت دولت تصویب نشود، هیچ اقدامی انجام نمی گیرد. 
در حــال حاضر، هیچ اثری از عملیات آواربرداری یا رســیدگی به 
محل آوار هم نیســت. مالک یکی از خانه های جنگ زده می گوید 
شیشــه های خانه های ما همگی شکسته است. در مجموع مبلغ 
۵۰ میلیون برای جبران خســارت پرداخت کرده اند که با توجه به 
شیشه های قبلی که دوجداره بودند، رقم ناچیزی می شد و ترجیح 
دادیــم همین مبلغ را هم از شــهرداری نگیریم و پیگیر همه حق 

خود باشیم.
خانواده هایــی که کودک مدرســه ای دارند نگران هســتند تا 
مهر ماه تکلیف سکونتشــان روشن نشــود. این نگرانی ها موضوع 
تذکر روز گذشته حبیب کاشانی، عضو شورای شهر تهران نیز بود. 
او با اشــاره به خسارات وارد شده به شــهر و شهروندان در جریان 
حادثــه ۱۲ روزه اخیر، بر ضرورت برنامه ریــزی دقیق و هماهنگی 

کامل میان دولت و شهرداری تهران تأکید کرد.
این عضو شــورای شــهر تهران با یادآوری تجربه های گذشته 
در بازســازی پس از جنگ تحمیلی می گوید: در آن دوران، برخی 
اشــتباهات رخ داد که تبعات آن تا سال ها باقی ماند. امروز باید با 

برنامه ریزی دقیق وارد عمل شویم تا همان تجربه ها تکرار نشود.
کاشــانی خواســتار امضای تفاهم نامه ای روشن میان دولت و 
شــهرداری اســت و اضافه می کند: اگر دولت قصد دارد سیاستی 
را اعمال کند که اجرای آن با شــهرداری است، باید مشخص شود 
آورده شهرداری چیست، چه مبالغی هزینه می شود و بازگشت این 
هزینه ها چه زمانی خواهد بود. منابع شــهرداری از محل عوارض 
مردم تأمین می شود و این باید در قالب یک معامله شفاف با دولت 
باشد. عضو شورا با اشــاره به اینکه تهران در این مسیر به الگویی 
برای سایر شهرهای کشور تبدیل خواهد شد، می گوید: ما در بحث 
ساخت وســاز، تعمیرات و حمایت از آسیب دیدگان پیشرو هستیم، 
اما لازم اســت چارچوبی مشــخص برای نحــوه کمک ها تعیین 
شــود. در برخی مناطق گفته می شــود برای آسیب های جزئی تا 
۷۰ میلیون تومان و برای وسایل آسیب دیده تا ۲۵۰ میلیون تومان 
کمک پرداخت خواهد شد. پیشــنهاد من این است که شهرداری 

بتواند با فروشــگاه های معتبر هماهنگ شــود تــا اقلام ضروری 
مانند یخچال، تلویزیون و دیگر وســایل، طبق فهرست و با قیمت 
مشخص تهیه شود. کاشانی همچنین بر لزوم هماهنگی در اسکان 
موقت تأکید می کند و می گوید: اگر قرار اســت افراد آسیب دیده تا 
سه ماه در هتل اقامت داشته باشــند، باید سطح خدمات اقامتی 
یکسان باشد و قرارداد مشخصی با هتل ها بسته شود. همچنین اگر 

این مدت بیشتر شد، برنامه ما برای ادامه چیست؟
به گفته او کمک های ودیعه مسکن تا سقف یک و نیم میلیارد 
تومــان، همــراه با پرداخت ماهانــه ۳۰ میلیون تومــان کرایه نیز 
پیشــنهاد شده که گام مثبتی اســت، اما باید مشخص شود تا چه 
مدت این کمک ادامه خواهد داشــت و شرایط آن چگونه خواهد 
بود. کاشــانی تأکید می کند: لازم اســت همه نهادهای مسئول با 
انســجام کامل و ســاعت هماهنگ عمل کنند تا اجرای برنامه ها 
مؤثــر و بدون اتلاف منابع باشــد؛ نه دیرتر از موعــد و نه زودتر از 

آمادگی میدان.
ناصر امانی، عضو شــورای شهر تهران  هم با اشاره به سخنان 
اخیر شــهردار پایتخت درباره حمایت از خانوارهای آســیب دیده، 
به «شــرق» می گوید: اطلاعات شورای شهر از جزئیات اجرائی این 
کمک ها هنوز کامل نیست و پیگیری برای روشن شدن ابعاد آن در 

دستور کار قرار دارد.
امانــی ادامه می دهد: در حال حاضــر، اطلاعات ما از جزئیات 
این کمک ها در حد همان گزارشی است که آقای زاکانی در صحن 
شــورا ارائه کردند یا در مصاحبه با شــبکه خبر بیان داشتند. هنوز 
مشخص نیست چه دستورالعملی به مناطق مختلف شهرداری 
تهران ابلاغ شده و آیا تصمیم گیری ها بر اساس شرایط اقتصادی و 
اجتماعی هر منطقه انجام شده یا نه. شهردار تهران اعلام کرده اند 
که اگر موردی خارج از چارچوب و اعداد تعیین شده وجود داشته 
باشــد، کمیسیونی برای بررسی موارد خاص تشکیل شده تا درباره 
آن تصمیم گیری کند. ایشــان تأکید کرده اند که شــهرداری متعهد 
اســت خانواده های آسیب دیده، جز رنج ناشــی از جنگ، دغدغه 

مالی دیگری نداشته باشند.
امانی همچنین یادآوری می کند: ما پیگیر هستیم تا از شهرداری 
تهران اطلاعات دقیق تری دریافت کنیم و بدانیم دقیقا چه چیزی 
به مناطق ابلاغ شده تا بتوانیم پاسخ گوی رسانه ها و افکار عمومی 
باشیم. این عضو شــورای شــهر تهران درباره نارضایتی مردم در 
برخی مناطق و اماکن مانند هتل های محل اســکان هم می گوید: 

پیگیری این موضوع نیز در دستور کار ما قرار دارد.

ضرورت دسته بندی خسارات تخریب ساختمان ها
رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران 
هم با اشــاره به تخریب های صورت گرفته در ســاختمان های 
پایتخــت، بــر لــزوم دســته بندی این آســیب ها بــرای تدوین 
راهکارهای مناســب و عادلانه تأکید می کند. مهدی عباســی، 
رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شهر تهران، با 
بیان اینکه تخریب ساختمان ها در تهران با دسته های مختلفی 
از آســیب ها همراه بوده است، به «شرق» می گوید: نمی توان با 
یک نســخه واحد برای همه این خســارت ها راه حل ارائه کرد؛ 
بنابراین لازم اســت برای هر دســته از خسارات، شرایط خاصی 
در نظر گرفته شود تا امکان جبران فراهم شود. عباسی با اشاره 
بــه لزوم ارائه راهکاری مؤثر و اجراشــدنی برای جلب رضایت 
شهروندان، اضافه می کند: هدف ما این نیست که همه  چیز صد 
درصد کامل باشــد، اما می توانیم با اتخاذ تصمیماتی درســت، 
رضایت مندی حداکثری را فراهم کنیم. پیش بینی ما این اســت 
که بخش درخور توجهی از هزینه ها مربوط به ساختمان هایی 
خواهــد بود که به  طور کامل تخریب شــده اند. او با اشــاره به 
ظرفیت مشارکت بخش خصوصی برای جبران این خسارت ها 
می گویــد: در این مــوارد می توان از فرصت ها و مشــوق هایی 
استفاده کرد تا سرمایه گذاران بخش خصوصی در کنار مالکان 
قــرار گیرند و از طریق تراکم اعطا شــده، بخشــی از هزینه های 

ساخت جبران شود.
عباسی همچنین درباره تصمیمات شورا در این زمینه توضیح 
می دهد: در جلســات شــورای شــهر، شــهرداری مکلف شد که 
عوارض را با معافیت کامل لحاظ کند. البته تعیین میزان خسارت 
و نحــوه پرداخت آن، نیازمند یک روش منطقی و عادلانه اســت 
و نمی تــوان صرفا با قواعد یکپارچه عمل کــرد. باید بتوانیم ابتدا 
دســته بندی های دقیق از نوع و میزان خسارت ها داشته باشیم و 
سپس با تحلیل آنها، سازوکار پرداخت خسارت را مشخص کنیم تا 

عدالت و رضایت عمومی تأمین شود.

دولت باید سهم خود را مشخص کند
جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شــورای شهر تهران نیز با اشــاره به اظهارات اخیر شهردار تهران 
در صحن علنی شــورا، درباره نحوه جبران خســارات واردشده به 
شــهروندان در جریان جنگ ۱۲روزه  می گوید: شــهردار در جلسه 
شــورا توضیحاتی در این زمینه ارائه دادند، اما لازم اســت برخی 
نکات به طور شفاف روشن شــود. نخستین موضوع، تعیین سهم 
دولت در جبران خسارات است. باید مشخص شود که دولت دقیقا 

چه بخشــی از این خســارت ها را متعهد می شود. هنوز مصوبات 
روشــنی در این زمینه به دســت شورا نرســیده و اظهارنظرهای 
متعددی از دســتگاه های مختلف مطرح شــده اســت. به عنوان 
نمونــه امروز دیدم که برخی بانک ها اعــلام کردند وام هایی برای 

آسیب دیدگان در نظر گرفته اند.
تشکری هاشــمی تأکید می کند: نگاه شورای شهر این است که 
مردم نباید پس از چنین حادثه ای، درباره جبران خسارت های وارده 
هیچ گونه نگرانی داشته باشــند. درصورتی که میزان حمایت های 
دولتی مشخص شود، شــهرداری و شورا باید با تأمین منابع مورد 

نیاز، باقی مانده خسارات را تا جبران کامل، تأمین و پرداخت کنند.
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر همچنین 
از اقدام فوری شــهرداری تهران برای جبران خسارات جزئی خبر 
می دهد و می گوید: شهرداری با تأیید شورا مجاز شد از محل منابع 
در اختیار، خســارت های جزئی از قبیل شکســتن شیشه ها یا در و 
پنجره ها را جبران کند. در این تصمیم، تفاوتی میان مناطق مختلف 

شهر و سطح متراژ منازل لحاظ نشد.
تأکید شــورا بر این است که خســارات جزئی باید به طور کامل 
پرداخت شود. درباره خسارات کلی نیز  پس از تعیین سهم دولت 
و روشن شدن نحوه حمایت، شورا تصمیم گیری خواهد کرد و روند 

پرداخت به آسیب دیدگان اجرائی می شود.
مهدی چمران هم با بیان اینکه شهرداری به تنهایی نمی تواند 
مسائل خسارت دیده ها را به نتیجه برساند، به رسانه ها گفته است: 
این واقعیت اســت که شهرداری تهران خودش نمی تواند این کار 
را انجام دهد. خانه های آســیب دیده باید ترمیم یا نوسازی شود و 
همیــن کارهای کوچک بیش از چندین هــزار میلیارد هزینه برای 
شهرداری دارد. شهرداری به تنهایی نمی تواند بازسازی یا نوسازی 

را بر عهده بگیرد و دولت باید کمک کند.
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران نیز درباره 
نوسازی خانه های آسیب دیده از جنگ به ایلنا توضیح می دهد: در 
مصوبه ای که داشــتیم، قرار شــد از مالکان  عوارض نوسازی اخذ 
نشود. آقای زاکانی پیشنهادی داشتند که تا ۴۰ درصد تراکم بیشتر 
به این ساختمان ها داده شود که به بررسی کمیسیون ماده ۵ منوط 
شد؛ زیرا این جزئی از اختیارات کمیسیون ماده ۵ است. در مجموع 
مقرر شد که پیشنهادهای شــهرداری به کمیسیون ماده ۵ ارجاع 
داده شود و در آنجا بررسی شود. اگر کمیسیون ماده ۵ این را تأیید 
کند، اجرائی می شود، در غیر این  صورت شهرداری مجوزی ندارد. 
به گفته بابایی اگر کمیســیون ماده ۵ تأیید کند، اصلا قرار نیســت 
درباره این ساختمان ها عوارضی از مالکان بابت تخریب و نوسازی 
دریافت بشــود. برای آن ۴۰ درصد تراکم هم قرار نیست هیچ گونه 

عوارضی اخذ شود.
رئیس کمیته ایمنی شورای شــهر تهران به این پرسش که در 
صورت تأیید کمیســیون ماده ۵ آیا می توان گفت که تراکم رایگان 

داده می شود؟ پاسخ مثبت داد.
او احتمال ســودبردن شــرکای دیگــر به  جز مالــکان منازل 
آســیب دیده را از ایــن موضوع منتفی می دانــد و می گوید: وقتی 
که ســازنده، ساخت وســاز کند، در صورت تأیید کمیسیون ماده ۵، 
۴۰ درصــد تراکم برای ســازنده خواهد بود و بقیــه برای مالکان  
ساخته می شود. به  نوعی این گونه، هزینه ساخت وساز برای مالکان 
صفر می شــود. آن ۴۰ درصد، حق السهم سازنده است و هزینه ای 
که برای ساخت وســاز می پردازد. همه ایــن املاک اکنون ممیزی 
شــده و مشخص است چه ملکی مورد بمباران و موشکباران قرار 
گرفته است. پلاک ثبتی ها همه احصا شده اند. تعدادی ملک معین 
هستند و قرار نیســت ملک دیگری شامل این شرایط شود. در این 
شــراکت، آورده مالک، یک جواز تخریب و نوسازی است که با ۴۰ 
درصد بیش از تراکم منطقه اســت. مثلا حســاب کنید یک ملک 
پنج طبقه مورد اصابت قرار گرفته، بــرای آنجا مجوز هفت طبقه 
می دهنــد. پنج طبقه بــرای مالکان و دو طبقه بالا برای شــریک 
خواهد بود. بابایی اضافه می کند: به  نوعی وقتی کسی می خواهد 
هزینه کند و بســازد، باید آورده ای داشــته باشــد که صرف هزینه 
ساخت وســاز را بــرای او توجیه پذیر کند. دو طبقه بــالا، آورده او 
خواهد بود. البته این منوط به تأیید کمیسیون ماده ۵ است. مالکان 
منازل آسیب دیده در حملات اسرائیل می توانند به شهرداری های 

مناطق مراجعه کنند و راهنمایی شوند.
به گفته او آنچه تاکنون قطعی شــده، این است که شهرداری 
خود به نمایندگی از دولت مسئول انجام ساخت وساز شده است. 
پیش تــر قرار بود بنیاد مســکن این کار را انجام دهد، اما در شــهر 
تهران، شــهرداری به نمایندگی از دولت مســئول بازســازی این 

ساختمان ها شده است.
صدای این خانواده ها، پژواکی اســت از عمــق فاجعه ای که 
نه فقط با ویرانی ســاختمان ها، بلکه با فرسایش اعتماد عمومی 
همراه بوده اســت. در شرایطی که اعضای شــورای شهر بر لزوم 
شــفافیت، مشــارکت دولت و تدوین برنامه ای جامع برای جبران 
خســارت ها تأکید دارند، هــر روز تأخیــر در تصمیم گیری، معادل 
روزی دیگر از اضطراب، بلاتکلیفی و رنج خانواده هایی اســت که 
همه  چیزشان را از دســت داده اند. اکنون نه تنها بازسازی فیزیکی، 
بلکه ترمیم روانی و اجتماعی جامعه ای آسیب دیده در گرو عمل 

صادقانه و فوری نهادهای مسئول است.

بلاتکلیفی خانوارهای آسیب دیده پس از حملات موشکی به تهران

 وعده ها روی آوار

خبر گزارش

شهرشهر


